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 عدم تناسب وظایف و ساختار 
در سازمان های مدیریت استانی

نخســتین جلســه هم اندیشــی روسای 
ســازمان های مدیریــت و برنامه ریــزی 
اســتان های منطقه یک کشــور با موضوع 
»ارتقا ساختار سازمان های استانی« به صورت 
وبیناری در سالن جلسات سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی تهران برگزار شد.
 به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان تهران، در این جلسه روسای سازمان های مدیریت 

با توجه به عدم تناسب شرح وظایف و ساختار نیروی انسانی در سازمان های مدیریت خواستار 
بررســی و برنامه ریزی برای ارائه راهکار در این خصوص شدند. گفتنی است، بارأی حاضران 
در این جلسه، سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مازندران به عنوان دبیرخانه برگزاری این 
جلسات انتخاب شد و از حاضران خواسته شد تا پیشنهاد ها و نظرات خود را در خصوص اصلاح 

ساختار سازمانی به صورت مکتوب به دبیرخانه اعلام کنند تا در جلسات بعدی اعلام شود.

 جزئیات ترخیص ۱۴۰ میلیون دوز واکسن کرونا
 از گمرک فرودگاه امام خمینی

بر اساس آمارهای گمرک ایران تا کنون بیش از ۱۳۹ میلیون دوز واکسن از 
گمرک فرودگاه امام خمینی ترخیص شده است.

به گزارش تسنیم،  بر اساس آمارهای گمرک ایران از نیمه بهمن سال گذشته تاکنون بیش از  
139  میلیون دوز واکسن وارد کشور و تحویل نمایندگان وزارت بهداشت شده است.از 15 بهمن 
99 تا 8 آبان ماه  سال جاری 77 محموله واکسن کووید-19 از طریق فرودگاه امام خمینی وارد 
کشور شده و پس از انجام  تشریفات گمرکی به طور حمل یکسره شبانه روزی و از پای پرواز 

به طور مستقیم تحویل نمایندگان وزارت بهداشت شد. 
بر اســاس این گزارش، طی این مدت 139 میلیون و 480 هزار  دوز واکسن از کشورهای 
چین، ژاپن، ایتالیا، روســیه، کره جنوبی،  اتریش و هند وارد ایران شده است.  بررسی جزئیات 
محموله های وارداتی واکسن نشان می دهد که بیشترین محموله به واکسن سینوفارم از چین با 

45 محموله حاوی 123 میلیون و 738 هزار  دوز اختصاص دارد.

افزایش تیراژ برای خودروسازان خطرناک است
فربد زاوه، کارشناس حوزه خودرو اظهار داشت: قرعه کشی خودرو تنها در 
صورتی قابل حذف است که قیمت کارخانه با قیمت بازار یکسان باشد. تا 
زمانی که این اتفاق نیافتد، قرعه کشی هم حذف شود یک فساد جدید ایجاد 

می شود.
فربد زاوه در مورد اظهارات وزیر صمت مبنی بر کاهش قیمت خودرو تا پایان سال و افزایش 
عرضه تا حذف قرعه کشی اظهار کرد: موضوع کاهش قیمت خودرو، فراتر از  وزارت صمت 
است، مشخص نیست چرا آقای وزیر اصرار دارند که مسئولیت مسئله ای را قبول کنند که در 
حوزه اختیارات ایشان نیست. قیمت کالاها ناشی از سیاست های پولی و مالی در کشور افزایش 
می یابد. تورم تنها در حوزه خودرو نیست بلکه در همه حوزه ها ما دچار تورم هستیم و این مشکل 
هم با دستور بهبود پیدا نمی کند. بنابراین این که در بازار خودرو تورم منفی داشته باشیم ، حرف 

عجیبی است.
وی افزود: آقایان خیلی همت کنند و عرضه را افزایش دهند، می توانند با تورمی کمتر از نرخ 
عمومی، قیمت خودرو را کنترل کنند. برای اینکه تورم منفی شود باید ساختار اقتصاد ایران تغییر 

کند. فاکتورهایی مانند کسری بودجه، شبکه بانکی و ... همه باید تغییر کند تا تورم منفی شود.
زاوه تصریح کرد: افزایش تولید هم نیاز به منابع نقدینگی و پول دارد، قاعدتا این پول باید از 
شبکه بانکی وارد شود. از آنجا که خودروسازان زیان ده هستن، مجاز به گرفتن تسهیلات جدید 
نیستند. لذا تسهیلات دستوری شده و در قالب اضافه برداشت می رود که همین موضوع دوباره 

تورم زا می شود.
وی همچنین خاطرنشان کرد: از طرف دیگر بهای تمام شده خودروها بیشتر قیمت فروش 
آنها است، یعنی هربار که پول وارد چرخه می شود به جای زیاد شدن کم می شود. هر خودرویی 
که از تولید به دست مشتری می رسد، مقداری پول از دست می رود. همین موضوع هم باعث 
افزایش تورم می شود. لذا صحبت های آقای فاطمی امین در این رابطه هیچ مبنای علمی ندارد. 
اگر اتفاقی هم در حوزه قیمت به خاطر رکود رخ دهد پایدار نخواهد بود و طی چند ماه به شکل 

بسیار بدتری بروز پیدا می کند و وضعیت آشفته تر می شود.
این کارشناس حوزه خودرو گفت: به صلاح شرکت ها هم نیست که در وضعیت فعلی تولید 
را افزایش دهند، مگر اینکه رویه های تامین مالی و مدیریتی آنها به شکل اساسی تغییر کند. 
تا زمانی که این شــرکت ها زیان ده هستند، افزایش تیراژ برای آنها خطرناک است. تا وقتی 
که شرکت ها اجازه نداشته باشند که سایت های غیراقتصادی را تعطیل کنند یا فعالیت های 
غیرضروری را تعطیل و نیروی انسانی را کمتر کنند نباید این اتفاقات رخ دهد. متاسفانه در اقتصاد 

ایران تعقل چیز نایابی است و همه کارها به شکل عجیبی انجام می شود.
وی افزود: قرعه کشی تنها در صورتی قابل حذف است که قیمت کارخانه با قیمت بازار یکسان 
باشد. تا زمانی که این اتفاق نیافتد، قرعه کشی هم حذف شود یک فساد جدید ایجاد می شود. 
شناور شدن قیمت کار درستی است و جلوی تورم را هم می گیرد ولی اصل ماجرا این است 
که این هدف های اعلام شده در حوزه اختیارات اقای فاطمی امین نیست، وزیر صمت در مورد 
کسری بودجه چه کاری می تواند کند؟ خیلی هنر کنند آتش تورم را شعله ورتر نکنند اما نمی توانند 
آن را خاموش کنند. زاوه در ادامه با اشاره به اهمیت موضوع تورم بیان کرد: تورم موضوع بسیار 
مهمی است که پیش نیاز کنترل بازار خودرو نیز هست اما از خودرو مهم تر موضوع معیشت مردم 

است، قیمت غذا از توان مردم خارج شده است. ابتدا باید مشکل تورم حل شود.

محمودزاده گفت: از بیــن ثبت نام یک میلیون و 
۳۸۰ هزار نفربرای وام ودیعه مسکن، ۶۰۰ هزار 
نفر واجد شرایط شناخته شده اند و روند پرداخت 

وام ودیعه تا پایان سال ادامه دارد.
محمود محمود زاده معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و 
شهرســازی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان 
اینکه مذاکراتی برای افزایش ســرعت پرداخت تســهیلات 
ودیعه مسکن با بانک ها صورت گرفته است،  گفت: تاکنون 
حدود یک میلیون و 380 هزار متقاضی ثبت نام کرده اند که 
از این تعداد ۶00 هزار نفر واجد شرایط شناخته شده و پرونده 
آن ها تکمیل و به بانک ها ارسال شده است که از این تعداد هم 
حدود 70 هزار متقاضی تسهیلات خود را توانسته اند از بانک ها 

دریافت کنند و این روند تا پایان سال برای پرداخت ادامه دارد.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
طبق اســتراتژی های که پیش از این وجود داشت، مردم خود 
اقدام به ساخت این واحد ها می کنند، افزود: بخش دیگری از این 

واحد ها توسط انبوه سازان، تعاونی ها و پیمانکاران بزرگ ساخته 
می شوند که در این حوزه هیچ محدودیتی وجود ندارد و افرادی 
که توانمند و حائز شرایط هستند، ما بستری برای آن ها فراهم 

کرده ایم که بتوانند در این حوزه ورود کنند.
مذاکره با کشور های خارجی برای استفاده از 
تکنولوژی آنها برای طرح نهضت ملی مسکن

محمود زاده تصریح کرد: در طرح نهضت ملی مســکن  در 
مقیاس بزرگ تر شرکت های صنعتی سازی ایرانی و خارجی 
مذاکراتــی را انجام داده ایم کــه بتوانیم برای انتقال تجربه و 
تکنولوژی جدید از ظرفیت آن ها اســتفاده کنیم تا پروژه ها با 

سرعت بیشتری ساخته شوند.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه 
هر دو تخصیص زمین و پرداخت تسهیلات در قانون لحاظ شده 
و تبعات عدم اجرای آن هم در قانون دیده شــده است، گفت: 
قانون جهش تولید مسکن کمتر از 20 روز پیش به ما ابلاغ شده 
و در همین مدت کمیته تامین مسکن به ریاست استاندار در 

استان های مختلف تشکیل شده و با توجه به برنامه ریزی که با 
وزیر راه و شهرسازی در این خصوص صورت گرفته، امیدواریم 

همکاری دستگا ه ها در تامین زمین بیشتر شود.
محمود زاده درباره میزان تسهیلات ساخت این واحد ها هم 
گفت: پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی برای این تسهیلات 
متفاوت است به طوری که قیمت تمام شده متناسب با هر شهر 
و هر طبقه باید تفاوت داشته باشند به طور مثال در کلان شهر ها 
که بسیاری از پروژه ها به صورت بلند مرتبه ساخته می شود، باید 
میزان تسهیلات بیشتری  را دریافت کنند و در سایر مناطق 
که ارتفاع ساختمان کمتر است، باید تسهیلات کمتری پرداخته 
شود.او توضیح داد: سرعت اجرای واحدهای مسکن ملی هم به 
افزایش یافته و در صورتی که متقاضیان آورده خود را پرداخت 

کنند، اجرای این واحدها تسریع و تسهیل خواهد شد.
محمود زاده در پایان بیان کرد: متقاضیان مسکن ملی که در 
این طرح ها ثبت نام کرده اند در صورت واجد شــرایط بودن 

منتظر پیامک برای  تکمیل مدارک خود باشند.

اخبار کوتاه پرداخت وام ودیعه مسکن تا اسفند ماه ادامه دارد

رییس کمیســیون صادرات اتاق بازرگانی ایران گفت: توسعه 
تعاملات با اعضای ســازمان همکاری های شانگهای، فرصتی 
بی نظیر برای افزایش چندین برابری صادرات غیر نفتی و بهبود 

شرایط اقتصادی در اختیار کشور قرار خواهد داد.
ایران در جریان نشست سران سازمان همکاری های شانگهای با موافقت همه 
اعضا، نهمین عضو دائم این سازمان شد. عضویت ایران در این سازمان، علاوه بر 
دستاوردهای سیاسی و امنیتی، فرصت های اقتصادی گسترده ای را نیز پیش روی 
فعالان اقتصادی کشورمان قرار می دهد و مسیر مبادلات تجاری با کشورهای 
عضو را تسهیل می کند.در همین راستا، رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا اظهار 
داشت: رسمی شدن عضویت ایران در سازمان همکاری های شانگهای تنها آغاز 
یک مســیر است و به ایجاد زیرساخت های جدید برای رونق تجارت و توسعه 

اقتصادی نیاز دارد.جمشــید نفر با بیان اینکه برای عادی سازی روابط تجاری و 
گسترش آن برخی مشکلات خارجی باید رفع شود، تصریح کرد: نمی توانیم فقط 
به سخنان متکی شویم بلکه باید در زمینه های بانکی و تحریمی اقدامات عملی 
انجام شــود.وی با اشاره اینکه اعمال تحریم ها، توسعه تجاری را برای فعالان 
اقتصادی سخت کرده است، خاطرنشان کرد: ایران موقعیت جغرافیایی استثنایی 
دارد که با حضور در سازمان هایی مانند شانگهای می تواند بهترین بهره برداری را 
از آن داشته باشد اما برخی مشکلات مانع استفاده کافی از این موقعیت می شود.

رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با بیان 
اینکه دیپلماسی بین المللی برای اقتصاد فعالیت می کند، خاطرنشان کرد: عضویت 
در سازمان همکاری های شانگهای پیش نیاز اساسی بود که نیاز به توسعه روابط 
با جهان نیز دارد.در سال 2001 با هدف همکاری های چندجانبه امنیتی، اقتصادی 
و فرهنگی، سازمان همکاری های شانگهای تشکیل شد. تاکنون کشورهای هند، 

قزاقستان، چین، قرقیزستان، پاکستان، روسیه، تاجیکستان و ازبکستان در این 
پیمان به عنوان اعضای اصلی شناخته می شدند. سه کشور افغانستان، بلاروس و 
مغولستان به عنوان عضو ناظر و ۶ کشور جمهوری آذربایجان، ارمنستان، پادشاهی 

کامبوج، نپال، ترکیه و سریلانکا نیز از شرکای گفت وگوی این سازمان محسوب 
می شوند. ایران نیز در بیست و یکمین اجلاس سران این سازمان به عنوان نهمین 
عضو رسمی معرفی شد.سازمان همکاری های  شانگهای با حدود 25 درصد تولید 
ناخالص ملی جهان از جمله معدود سازمان هایی با ماهیت هم زمان اقتصادی و 
امنیتی- نظامی است.بر اساس اعلام گمرک، میزان تجارت ایران با مجموعه 
 کشورهای عضو پیمان شانگهای در سال 99 به 55 میلیون تن کالا به ارزش

  28 میلیارد دلار رسید که سهم صادرات 4۶ میلیون تن به ارزش 14 میلیارد و 
۶00 میلیون دلار و سهم واردات 9 میلیون تن به ارزش 13 میلیارد و 400 میلیون 
 دلار بوده است.بیشــترین حجم تجارت ایران با چین بــه ارزش 18 میلیارد و 
 900 میلیون دلار اســت و هند با سه میلیارد و 400 میلیون دلار، افغانستان با 
2 میلیارد و 300 میلیون دلار، روسیه با یک میلیارد و ۶00 میلیون دلار و پاکستان 

با یک میلیارد و 200 میلیون دلار در رتبه های بعدی قرار دارند.

سازمان همکاری های شانگهای، فرصتی برای افزایش صادرات غیرنفتی
رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد؛

رئیس کل گمرک گفت: در نخســتین ماه از نیمه دوم ســال 
۱4۰۰ ،رشــد تجارت خارجی همچنان ادامــه دارد و در هفت 
ماهه سال جاری بالغ بر ۹۸ میلیون تن کالا به ارزش 54 میلیارد 
 و ۸۰۰ میلیون دلار بین ایران و کشــورهای جهان مبادله شده

 است.
مهدی میراشرفی رئیس کل گمرک ایران اظهارداشت: آمارها نشان می دهد 
که در نخستین ماه از نیمه دوم ســال 1400 ،رشد تجارت خارجی همچنان 
ادامه دارد و در هفت ماهه ســال جاری بالغ بــر 98 میلیون تن کالا به ارزش 
 54 میلیارد و 800 میلیون دلار بین ایران و کشــورهای جهان مبادله شــده

 است.
معاون وزیر اقتصاد اظهارداشت: مقایسه آمار تجارت خارجی کشوردر این مدت 
با مدت مشابه سال 99 حاکی از رشد 1۶.5 درصد در وزن و 43 درصد در ارزش 

مجموع کالاهای مبادله شده بین کشورمان با سایر شرکای تجاری است.
وی افــزود: از کل 98 میلیون و 700 هزار تن کالاهای صادراتی و وارداتی در 
مدت مذکور، 75 میلیون و 200 هزار تن به ارزش 27 میلیارد و یکصد میلیون 
دلار به صادرات اختصاص داشته که نسبت به مدت مشابه سال قبل از حیث 

وزن 15 درصد و از لحاظ ارزش 47 درصد رشد نشان می دهد.
رئیــس کل گمرک ایران با تقدیر از همــت و تلاش تولیدکنندگان و تجار 
برای افزایش صادرات و تأکید بر رفع موانع و مشکلات فعالان این دو بخش، 
اظهارداشت: در هفت ماهه سال جاری 23 میلیون و 500 هزار تن کالا به ارزش 
27 میلیارد و 700 میلیون دلار از طریق گمرکات کشور وارد شد که در مقایسه 
با مدت مشــابه ســال 99 از نظر وزن 21 درصد و از لحاظ ارزش 38 درصد 

افزایش داشت.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: بخش اعظم کالاهای وارداتی به کشــور را 
کالاهای اساسی، ماشین آلات و قطعات صنعتی و نهاده ها و اقلام واسطه ای 

تولید تشکیل می دهد.
وی افزود: پنج مقصد مهم صادرات کالاهای ایرانی در مدت مذکور، چین با 
1۶ میلیون و 900 هزار تن کالا به ارزش 7 میلیارد و 700 میلیون دلار، عراق 
با 19 میلیون و 700 هزار تن به ارزش 5 میلیارد و 500 میلیون دلار، ترکیه با 
11 میلیون تن به ارزش 3 میلیــارد و 400 میلیون دلار، امارات با ۶ میلیون و 
۶00 هزار تن به ارزش 2 میلیارد و ۶00 میلیون دلار و افغانستان با 2 میلیون و 

800 هزار تن به ارزش یک میلیارد و یکصد میلیون دلار بودند.
رئیس کل گمرک ایران 10 قلم نخست صادرات کشورمان در این مدت را گاز 

طبیعی، متانول، پلی اتیلن، محصولات نیمه تمام آهنی، پروپان مایع، شمش آهن، 
میله های آهنی، اوره، کاتد مس و قیر عنوان کرد.

واردات
میراشرفی افزود: از مجموع کالاهای وارداتی به کشور در این مدت، 1۶ میلیون 
و ۶00 هزار تن به ارزش 11 میلیارد دلار را کالاهای اساسی تشکیل می دهد 
که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از حیث وزن 71 درصد و از لحاظ ارزش 

40 درصد افزایش یافته است. 
وی همچنین گفت: برای واردات 14 میلیون و 400 هزار تن از کالاهای اساسی 
به ارزش 8 میلیارد و 800 میلیون دلار، ارز ترجیحی تعلق گرفته است که میزان 
آن در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از لحاظ وزن کالاها ۶1 درصد و از نظر 

ارزش 32 درصد رشد داشته است.
رئیس کل گمرک پنج کشور مبدأ واردات کالا به ایران را امارات با ۶ میلیون 
و 900 هزار تن به ارزش 8 میلیارد و ۶00 میلیون دلار، چین با یک میلیون و 
900 هــزار تن به ارزش ۶ میلیارد و یکصد میلیون دلار، ترکیه با 2 میلیون و 
500 هزار تن به ارزش 2 میلیارد و 900 میلیون دلار، آلمان با 512 هزار تن به 
ارزش یک میلیارد دلار و سوئیس با یک میلیون و 200 هزار تن به ارزش یک 
میلیارد دلار برشــمرد و گفت: تلفن همراه، ذرت دامی، گندم، دانه سویا، روغن 
آفتابگردان، کنجاله سویا، جو، برنج، شکر و روغن پالم ده قلم عمده کالاهای 

وارداتی در این مدت بودند.
میراشرفی درخصوص آمار ترانزیت خارجی کالا از قلمرو کشورمان نیز گفت: 
در هفت ماهه امســال ۶ میلیون و 948 هزار تن انــواع کالا از طریق خاک 
 ایران ترانزیت شــد که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 81 درصد رشد 

داشت.

بازار سرمایه درحالی آمارهای نزولی را ثبت می کند که این شائبه 
وجود دارد که انتشار اوراق از سوی دولت باعث آسیب رساندن به 
این بازار شده است. موضوعی که یک تحلیلگر بازار سرمایه معتقد 
است اگر دولت قرار است اوراق منتشر کند بانک مرکزی نباید در 

آن زمان سیاست انقباضی پولی انجام دهد.
حسن کاظم زاده با بیان اینکه عملیات بازار باز برای تنظیم تراز سیستم بانکی در 
حال فعالیت است، توضیح داد: درواقع بانک ها برای استقراض از بانک مرکزی از 
اوراق دولتی استفاده می کنند و در اینجا اوراق مانند وثیقه بین بانک ها و بانک 
مرکزی عمل می کند تا مشکل بانک ها برطرف شود. طبق آمار از ابتدای سال 
جاری تا کنون بانک مرکزی حدود 44 هزار میلیارد تومان به بانک ها تزریق کرده 
که این عدد به پایه پولی اضافه شده است.وی ادامه داد: درواقع بانک مرکزی برای 
کوتاه مدت به بانک ها پول تزریق کرده است اما برای بلندمدت با فروش اوراق 
دولتی پول جذب کرده است. 44 هزار میلیارد تومان مذکور برآیند عملیات پولی تا 
هفته اخیر است. همچنین از ابتدای سال تا کنون برآیند تزریق هم حدود 49 هزار 
میلیارد تومان بوده است اما به مرور با سیاست های بانک مرکزی که هفته های 
مداوم جذب نقدینگی بوده، برآیند کاهش پیدا کرده و دو بار )تیر و شــهریورماه( 
به کمتر از 10 هزار میلیارد تومان رســیده است.این تحلیلگر بازار سرمایه با بیان 
اینکه دولت چند مدل اوراق منتشــر می کند، اظهار کرد:  اوراقی که در ازای آن 
پول دریافت می کند و اوراقی که دولت به جای طلب به طلبکارها می دهد. نام 
اوراق گروه نخست اوراق دولتی و نام اوراق گروه دوم اخزا است. طبق آمار امسال 
حدود 43 هزار میلیارد تومان اوراق منتشر شده است که 29.5 هزار میلیارد آن را 
بازار سرمایه  و 13.4 هزار میلیارد آن را هم بانک ها خریداری کرده اند که مشخصا 
سهم بازار سرمایه خیلی بیشتر بوده است. کاظم زاده ادامه داد: حجم انتشار اوراق 

در مرداد و شهریور به شدت بالا بوده است و این درحالی بوده که  بانک مرکزی 
هم درحال جمع آوری پول از بازار بوده است. پس از این اتفاق که تبعات خوبی در 
پی نداشت،  بانک مرکزی از اول مهرماه  21 هزار میلیارد تومان پول به سیستم 

بانکی تزریق کرد؛ درحالی که اصل اوراق توسط بازار سرمایه خریداری شده بود.
وی درمورد اخزا نیز توضیح داد: به اوراق اخزا اوراق پیمانکاری هم گفته می شود 
اما معمولا این اوراق جای طلب از دولت گرفته می شود. کسی که اوراق را گرفته 
است می تواند دو کار انجام دهد. نخست آنکه  اوراق را تا زمان سررسید نگه دارد و 
دوم انکه در بازار سرمایه نقد کند. صندوق ها، بانک ها و سایر بازار سرمایه خریدار 
این اوراق هستند. البته برای عموم مشخص نیست که چقدر از اوراق در بازار نقد 
شده است.این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: بنابراین دولت در شهریور ماه دولت 
میزان زیادی اوراق منتشر کرده و تا جایی که ممکن بوده به پیمانکارها نیز اوراق 
داده است. بانک مرکزی نیز همزمان درحال جمع کردن پول از بازار بوده است. نکته 
مهم  در اینجا اصل تطابق زمانی سیاست های پولی و سیاست مالی است. یعنی اگر 
دولت قرار است اوراق منتشر کند، بانک مرکزی نباید در آن زمان سیاست انقباضی 
پولی انجام دهد. از طرف دیگر  بانک مرکزی باید به عنوان بازارگردان اوراق دولتی 
)چه انتشاری، چه اخزا( در بازار سرمایه فعال باشد.کاظم زاده با تاکید بر اینکه زمانی 
که بانک ها یا اوراق می خرند یا می فروشــند، سیاست انبساطی یا انقباضی به 
حساب می آید، توضیح داد: یعنی مثلا اگر بانک مرکزی اوراقی که از دولت خریده 
را حتی به صندوق تحت مدیریت خود بفروشد مانند این است که نقدینگی را از کف 
بازار جمع کرده است. باید گفت اگر بانک مرکزی اصل تطابق زمانی سیاست ها، 
بازارگردانی فراگیر و مدیریت رفتار بانک ها را پیگیری نکند نتایج هولناک خواهد 
بود.وی تاکید کرد: بنابراین می توان گفت دولت در شهریورماه حجم بالایی اوراق 
منتشر کرده است و در همان زمان نیز سیاست بانک مرکزی انقباضی بوده و بعد 
که انبساطی شده است، بازار سرمایه را هدف نگرفته و سیستم بانکی را هدف گرفته 
است. البته باید تاکید کنم که من مخالف انتشار اوراق نیستم اما سیاست باید طوری 
باشد که مضرات آن حداقل باشد.بر اساس این گزارش، طبق اطلاعات رسیده، 
بیــش از 132 هزار میلیارد تومان واگذاری دارایی مالی مربوط به اوراق در بودجه 
سال 1400 دیده شده که عملکرد آن تا شهریورماه بیش از 12۶ هزار میلیارد تومان 
بوده که 81 هزار میلیارد تومان آن به عنوان اسناد خزانه و 45 هزار میلیارد تومان 
نیز در بازار باز فروش رفته است. این در حالی است که عملیات بازار باز برای تنظیم 
تراز سیستم بانکی در حال فعالیت است؛ به طوری که اگر بانکی قصد استقراض 
از بانک مرکزی را داشت، بانک مرکزی با وثیقه اوراق به بانک ها وام می دهد تا 

مشکل بانک حل شود.

رشد 43 درصدی تجارت خارجی ایران آیا انتشار اوراق دولتی به بورس آسیب می زند؟

اینفوگراف

عضو هیئت رئیســه مجلــس با اعلام شــرط ورود 
شرکت های چینی در طرح نهضت ملی مسکن، گفت: 
توقف طرح مسکن مهر قیمت مسکن را چند ۱۰۰ درصد 

افزایش داد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، مجتبی یوســفی دربــاره حضور 
شرکت  های چینی در »طرح نهضت ملی مسکن« اظهار کرد:  ساختار 
نظام مهندســی و بنیه فنی و مهندسی کشور در طول سال ها بعد از 
انقلاب با وجود تحریم های ظالمانه نه تنها نیاز داخلی را به راحتی رفع 
کرده بلکه در علوم »های تک« نیز در میان کشورها جهان حرف برای 
گفتن داشته و قابلیت ساخت نیروگاه و پالایشگاه در کشورهای دیگر را 
دارد. از این رو می توانیم نیاز خودمان را در تولید مسکن و خدمات فنی 

و مهندسی بر طرف کنیم.  
وی افــزود: از طرفی به دلیل وجود متخصیص و نیروهای توانمند 
داخلی علم و تکنولوژی فنی و مهندسی بسیار خوبی در اختیار داریم 
اما به دلیل نبود حمایت کافی، در حوزه صنعتی سازی ساختمان تجربه 
نداریم. از این رو پروژه مسکن مهر نیز به دلیل تجربه پایین، به صورت 
سنتی ساخته شد و دارای مشکلات مختلفی در حوزه فنی و مهندسی 
نیز بود و این ضعف در کنار تمامی محاسن پروژه مسکن مهم وجود 
داشت هرچند باید توسط دولت بعد تکمیل و اصلاح می شد اما بدون 
 معرفی جایگزین به صورت کامل متوقف شــد و زمینه رشــد چند

 100 درصدی مسکن در سال ها اخیر را فراهم کرد.
وی اضافه کرد: اگر همکاری با شرکت های چینی در طرح نهضت 
ملی مســکن با هدف انتقال فناوری و اســتفاده از تجریبات آنها در 
موضوعات حقوقی مانند اجاره داری حرفه ای، عرضه مسکن در بورس، 
ســاخت و ساز توسط صندوق های سرمایه گذاری و صنعتی سازی 
ســاخت مسکن باشد، در یک بازه زمانی کوتاه مدت ایرادی نخواهد 

داشت.
عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: مسکن، پیشران و موتور 
محرکه اقتصاد و فعال کننده 18۶ رشته شغلی اعم از نیروهای حمل و 
نقلی، شرکت های  تولید مصالح و ... بوده و ساخت سالانه یک میلیون 
خانه بر اساس قانون جهش تولید مسکن ظرفیت بسیاری خوبی برای 
کشور در شرایط فعلی که با مشکلات تامین ارز و تامین منابع مالی 
مواجه هستیم، فراهم کرده است، بنابر این اگر قرار باشد مانند دولت 
ســابق به دلیل عدم توجه به توانمندی های داخلی به جای دریافت 
تکنولوژی به وارد کننده لوازم غیر ضروری تبدیل شویم با آن مخالف 
هستیم. یوسفی تاکید کرد: اگر ساخت و ساز با منابع مالی که مجلس بر 
اساس قانون جهش تولید مسکن پیش بینی کرده است، محلی برای 
اشتغال و درآمدزایی شرکت های خارجی شود به شدت با آن مخالف 
هستیم اما اگر بنا به استفاده از فناوری و تجربه حقوقی آنها در مدت 

زمان کوتاه باشد، مشکلی وجود ندارد.

رییس اتحادیه فروشندگان دوچرخه، موتورسیکلت و لوازم 
یدکی اظهار داشــت: صادرات ما به افغانستان، عراق و 
برخی کشورهای دیگر بود که آنها هم به موتورسیکلت های 
چینی رو آورده اند. واردات موتورســیکلت ما نیز بیشتر از 
کشور چین است، امیدواریم که تحریم ها برداشته شود 
تا بتوانیم از کشورهایی مانند هند، مالزی و اندونزی موتور 

سیکلت وارد کنیم.
محمد خادم منصوری در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین وضعیت بازار 
موتور سیکلت اظهار کرد: از آنجا که مردم در وضعیت فعلی چندان به 
خرید موتورسیکلت رو نمی آورند، اگر موتور آنها دچار مشکل شد سعی 
می کنند تنها پول خرید قطعات یدکی را پرداخت کرده و موتورسیکلت 
خود را تعمیر و استفاده کنند. امیدواریم که اقتصاد کشور رونقی پیدا کند تا 

موتورسیکلت قیمت مناسبی پیدا کرده و مردم بتوانند خرید کنند.
وی افزود: وقتی تقاضا برای یک محصول وجود نداشته باشد طبیعی 
است که افزایش قیمت هم پیدا نکند. کارخانه های موتور سیکلت یک 
زمانی نزدیک به 700 تا 800 هزار موتورسیکلت تولید می کردند. امروز این 
آمار به 150 هزار دستگاه کاهش پیدا کرده است، 150 هزار موتورسیکلت 
برای سرتاسر کشــور اصلا رقم قابل توجهی نیست، از این میان هم 
بخشــی در فروشگاه ها می ماند و شاید تنها نصف آن به فروش برسد.

منصوری با اشاره به مشکلات تولیدکنندگان خاطرنشان کرد:  کارخانه های 

موتورسیکلت واقعا با مشکل مواجه هستند. امیدواریم که از تولید حمایت 
شود تا بتوانند از این وضعیت خارج سوند، هر کارخانه بین 200 تا 300 نفر 
پرسنل دارد که باید حقوق آنها تامین شود. اگر این اتفاق نیافتد اینها هم 
به آمار بیکاری اضافه می شوند. به هرحال فعلا کارخانه داران با چنگ و 
دندان کارخانه های خود را حفظ کرده و تولید می کنند. کارخانه ها از چند 
وقت پیش رو به فروش اقساطی آوردند ولی وقتی شخص مجبور است 
بخش زیادی از حقوق خود را برای قسط موتور پرداخت کند، برای خرید 
اقدام نمی کند. با این حال فروش اقساطی وضع بهتری نسبت به فروش 
نقدی دارد اما باز وضعیت راضی کننده ای ندارد.رییس اتحادیه فروشندگان 
دوچرخه، موتورسیکلت و لوازم یدکی در ادامه گفت: نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته تقاضای موتور سیکلت 30 تا 40 درصد کمتر شده است، در 
این مدت قیمت ها افزایش خاصی نداشته اما کاهش هم ندارد که علت آن 
هم هم قیمت تمام شده است. در یک سال اخیر اگر هم افزایش قیمتی 
بوده بسیار ناچیز است، برای مثال موتور سیکلتی که 23 یا 24 میلیون 
تومان قیمت دارد حدود 3 تا 4 میلیون تومان گران تر شده است.وی در 
پایان در پاسخ به سوالی در مورد وضعیت صادرات و واردات موتور سیکلت 
بیان کرد: صادرات ما به افغانستان، عراق و برخی کشورهای دیگر بود 
که آنها هم به موتورسیکلت های چینی رو آورده اند. واردات موتورسیکلت 
ما نیز بیشتر از کشور چین است، امیدواریم که تحریم ها برداشته شود تا 
بتوانیم از کشورهایی مانند هند، مالزی و اندونزی موتور سیکلت وارد کنیم.

یک فعال بخش خصوصــی با بیان اینکه 
اجرای طرح کشــاورزی قراردادی نیازمند 
آماده ســازی زیرساخت ها است، از دولت 
خواســت در این حوزه از دخالت پرهیز و 
صرفا به سیاست گذاری و حمایت اکتفا کند.

سید جعفر حسینی، کشاورز و مشاور سابق نظام صنفی 
کشاورزی و منابع طبیعی کشور در گفتگو با خبرنگار مهر 
با بیان اینکه کشت قراردادی از ابزارهای مورد نیاز برای 
اجرای طرح الگوی کشت است، گفت: اگر قرار باشد 
بازار محصولات تولیدی را ساماندهی کنیم چاره ای جز 

حرکت به سمت کشت قراردادی نداریم.
وی تاکید کرد: در این حوزه باید هم چالش ها و هم 
مزایای کشت قراردادی را مورد توجه قرار دهیم و برای 
اجرای طرح باید چالش های پیش رو رفع شود تا طرح 

به خوبی اجرا شود.
حسینی با بیان اینکه در کشــت قراردادی ارتباطی 

کامل میان خریدار و کشاورز شکل می گیرد، تصریح 
کرد: نگرانی ما این است که آماده نبودن بسترها کشت 
قراردادی را به خرید قراردادی تنزل دهد و مانند آنچه 
در خرید تضمینی شاهد هستیم برای تولیدکنندگان 

گرفتاری ایجاد کند.
وی اضافه کرد: در کشــاورزی قراردادی، خریدار در 
بخش هایی از فرایند تولید با کشاورزان همکاری می کند 
و در حوزه هایی که تولیدکنندگان با چالش مواجه هستند 
از جمله تأمین نهاده های تولید، نقدینگی و حمل و نقل 

ورود می کند.
این فعال بخش خصوصی اضافــه کرد: هر کدام از 
چالش های فوق به تنهایی باعث اختلالات جدی در 
تولید می شود، بعنوان مثال در حوزه تأمین نقدینگی اگر 
کشاورز توان کافی نداشته باشد هم کمیت و هم کیفیت 
تولید آسیب جدی می بیند. همچنین در حوزه حمل 
و نقل لجستیک کشاورزان با چالش های جدی مواجه 

هستند و در فرایند کشت قراردادی باید این مسأله در 
نظر گرفته شود. حسینی ادامه داد: یعنی شرایط طوری 
نباشد که فقط مرحله آخر یعنی خرید محصول اجرایی 

شود و به سمت همان خرید قراردادی پیش رویم.
مشاور سابق نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی با 
بیان اینکه در حوزه کشت قراردادی کشاورز و خریدار 
تعهداتی خواهند داشــت که بایــد به آن عمل کنند، 
گفت: در این حوزه بسیار مهم است که نماینده واقعی 
کشاورزان در تعامل با خریدار باشد و متأسفانه در حال 
حاضر برخی تشکل ها فعال هستند که تولیدکنندگان 
آنها را انتخاب نکرده اند و این افراد نمی توانند نماینده 

کشاورز باشند و از منافع تولیدکنندگان حمایت کنند.
حســینی با بیان اینکه مباحث مطرح شده در حوزه 
کشاورزی قراردادی بیشتر راجع به محصول گندم است، 
تاکید کرد: در حالی که ما می توانیم برای محصولاتی 
مانند گوجه فرنگی که هر سال با چالش تولید آن مواجه 

هستیم و دولت ناچار به خرید توافقی آن می شود نیز 
این طرح را اجرا کنیم و از مزایای آن بهره مند شویم.

وی با تاکیــد بر اینکه باید برای کشــت قراردادی 
زیرساخت های لازم فراهم شود، گفت: اولین قدم این 
است که کشاورزی را از حالت سنتی و معیشتی به سمت 

مدرن و کشاورزی تجاری و اقتصادی پیش ببریم.
حسینی ثبات در تصمیم گیری ها را از دیگر عوامل 
مهم در این حوزه خواند و افزود: ثبات در سیاست های 
صادرات و واردات و نظام های تعرفه ای بسیار مهم است 
همچنین صنایع تبدیلی و تکمیلی باید پیشرفت کند و 
قوی شود. اتفاقی که ما در حوزه قند و شکر مواجهیم 
که کارخانجات در ارتباط با کشاورزان چغندرکار بودند و 
هر زمان که کارخانجات قوی تر بودند روند کار آنان با 

کشاورزان نیز مطلوب تر پیش رفته است.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه متأسفانه به 
دلیل تنش ها و چالش هایــی که در بخش وجود دارد 

ســرمایه گذاری در حوزه کشــاورزی بسیار کمرنگ 
شــده اســت، اضافه کرد: در حوزه صادرات حتی باید 
مجاز باشــیم قرارداد خارجی ببندیم و سرمایه گذاران 
خارجی ورود کنند که این در ابتدای کار نیازمند حمایت 
دولت و وزارت جهاد کشاورزی است ضمن اینکه نقش 
تشــکل های صنفی را باید جدی بگیریم و تصمیم 
گیری ها همچنان پشت درهای بسته نباشد که فقط 

برای اجرا به تشکل ها ابلاغ می شود.
حسینی ادامه داد: تاکید بنده بر حضور نمایندگان واقعی 
کشــاورزان در این حوزه است و تشکل های انتصابی 
نمی توانند نقش مفیدی در این زمینه ایفا کنند و باید 
این مسأله مورد توجه جدی باشد ضمن اینکه دولت و 
وزارت جهاد کشاورزی نقش حمایت و سیاست گذاری 
و نظــارت را ایفا کنند و در امور دخالت نکنند و امور را 
به کشــاورزان بسپارند و در ارتباط با خریداران طرح را 

پیش ببرند.

شرط انبوه سازی چینی ها در ایران اعلام شد کاهش ۶۵ درصدی تولید موتورسیکلت

»کشاورزی قراردادی« نیازمند آماده سازی زیرساخت هاست
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